
del VALLES

"Txernobil segueix representant encara

un greu perill per a la poblacio"

lui
els ajuda a vostes en el projecte de

Valles Obert que es concreta en I'estada a

I'estiu a Catalunya de les acollides tempo
rals de nens de Txernobll?

-Despres de mes de 12 anys de la nos

tra posada en marxa, comencem a ser valorats i re

bem I'ajuda dels ajuntaments de Granollers, la Ro-

ca, Santa Eulalia de Roncana, Canovelles, Mon

tomes del Valles, Llinars del Valles... Aquestes
institucions ens ajuden economlcament, pero, afor

tunadament, a traves de l'Ofi-

cina de Cooperacio Interna

cional de la Generalitat, re

bem t arnb e I'ajuda de

l'asslstencla sanitaria, sense

oblidar la participacio d'uns

quants dentistes, de I'Hospi
tal de Mollet 0 l'Optica Grano

lIers, entre d'altres.

-Quant temps passen els

nens a Catalunya?
-Aquest any els 161 van

arribar el passat 28 de juny i

marxaran el 27 d'agost,
-Pel que fa a les families

acollidores ...

-N'hi ha de tot Catalunya,
ja que comptem amb el su

port de comunicadors com

Justo Molinero i aixo es tra

dueix territorialment. Dins les

families, hi ha les que col-la
boren per primera vegada i

les que repeteixen. En el se

gon cas, les families acollido
res es fan carrec del preu del

bitllet d'avio que costa uns

400 euros... aixl com del

manteniment del nen durant
els dos mesos.

-Em sembla una tasca molt elogiable.
-Ho es, ja que es una demostracto de com la so-

lidaritat es pot fer palesa vers amb aquells que mes

ho necessiten. Es tracta de nens de families molt

hurnlls que viuen al poble d'ivankiv i d'altres locali

tats que hi ha al seu voltant i que es troben a uns

50 kilometres de la central nuclear de Txerncbll, de

triste record per a tots, despres de I'accident que
es va produir I'any 1986 i que segueix constituint

encara un greu perill per a la poblaclo.
-Pero, aquests nens no pateixen cap malaltia,

oi?

-No, pero tothom sap que hi estan exposats i

que son proclius a patir unes determinades dolen

cies, d'aqui que tingui tanta irnportancia que puguin
gaudir d'un ambient totalment sa durant un temps.

-Com fan la selecci6?
-Fem un viatge cada mes d'octubre i estudiem

cas per cas. Ja no es repeteixen situacions com la

que es va produir el primer any, quan em van col·lo

car al net de I'ambaixador d'Ucraina a l'lndia. Ara,
anem casa per casa ...

-Quins criteris segueixen?
-Que tinguin entre 7 i 11

Paco Monja anys, que no hagin sortit mai

d'Ucraina i que no disposin
de recursos.

-Com es la seva estada a

Catalunya?
-Acostuma a ser molt fe

lie, ja que gaudeixen de forca
coses que alia no tenen: pis
cina, platja, roba nova ....

-I el cas de les families

acollidores ....

-Hi ha situacions de tota

mena. Hi ha families que res

ten encantades, d'altres que
viuen una experiencia sovint

dificil, degut ales caracterls

tiques dels nens... Nosaltres

el que intentem es que les

families comptin amb el su

port necessari en tot mo

ment, d'aqui la tasca que fan

les tres coordinadores que hi

ha ....

-Tenen problemes per tro

bar families col·laboradores?

-Despres de 12 anys hem

avancat forca, perc hi ha ca-

sos, com el de Granollers,

que resulta paradogic, ja que ens trobem amb una

col-laboracio molt minsa. EI motiu? La veritat es

que no ho se. Potser es perque hi ha d'altres tipus
d'iniciatives sotidaries? Proporcionalment, hi ha po

blacions com Canovelles 0 Santa Eulalia de Ronga
na que responen millor.

-Per quin moment passa la seva associaci6?

-Despres de 12 anys ens hem consolidat com a

grup, pero evidentment i com sigui que restem

oberts a tothom, necessitem encara rnes material

hurna per tal que ens ajudin, ja que tot i tenir un

bon equip de persones, volem comptar amb rnes

gent.
PACO MONJA

anuel Pedraza Prieto (Ecija,
Sevilla, 17-6-1959). Un any
mes el president de Valles

Obert, associacio que te cu-

ra de les acollides temporals
de nens de Txernnbll, s'enfronta al

repte de fer que I'estada a Catalun

ya de 161 nens i nenes de 7 a 11

anys durant dos mesos, sigui per
ells el rnes felic possible. Dissabte

passat, la sal a petita del Teatre Au

ditori de Granollers, acolli I'acte de

benvinguda dels nens per part de
I'alcalde Josep Mayoral, tot i que
aquests ja fa dies que conviuen amb

les families acollidores. Es tracta

d'una iniciativa que despres de 12

anys continua mostrant la cara 50-

lidarla d'unes families que fan possi
ble aquest projecte gracles al seu

esforc en fer-se carrec durant aquest
temps d'uns nens procedents del

poble d'ivankiv que, degut al fet de

viure a la zona d'infuencla de Txerno

bil, on va tenir lIoc fa uns anys un

important accident nuclear, corren el

perill de patir diverses malalties. A

rnes a mes de les families, els de

Valles Obert compten amb la col· la
boracic i ajuda de diferents ajunta
ments, entre els quais Granollers, la

Roca, Santa Eulalia de Roncana, Ca

novelles, Montornes del Valles, lfi

nars del Valles ... Durant la seva es

tada a Catalunya els nens ucraine-
50S tenen I'oportunitat de rebre una

atenclo medica especial, mi�an9ant
controls diversos que se'ls dispensa
a traves del sistema de la sanitat

publica 0 d'empreses privades, cas

de l'Optica Granollers. Des de l'as

sociacio, el president com pta amb

I'ajut de Segundo Aguado, Rosa Mar

tin, Julio Fernandez, Rosa Maronas,
Isabel Panos, Diego Cano, Maria Pa

nos, Carme Tarifa, Ernest Pinedo i

Carmen Peseta. Manuel, solter, con

tinua acollint a casa seva en Nicolai,
que ha estudiat aqui i que te ara 23

anys .•
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